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ACTUALITAT ACTUALITAT MEDI AMBIENT

El sector demana un nou
impuls a l'obra pública

La Pedrera acollirà
l’assemblea del Gremi
La convocatòria a l’emblemàtic
edifici de Barcelona reunirà a 150
agremiats, el proper 18 de juny

9 10 15

E
l Gremi d’Àrids es va reunir el passat mes de
març amb el conseller d’Economia i Finances,
Antoni Castells, per demanar a la Generalitat
que doni un nou impuls a la inversió en infra-
estructures com a mesura per superar la situa-

ció que viu el sector. Durant aquest primer trimestre del
2009, la demanda d’àrids va acumular una baixada del

40%. Una dada que situa la producció al nostre país en
xifres de fa una dècada. Al març, representants del Gre-
mi d’Àrids també es van sumar a la manifestació d’un
miler d’empresaris de pimes davant la porta del Con-
grés, i al juny compareixeran al Parlament de Catalunya
per presentar el balanç del sector en els darrers mesos i
per reclamar el suport de les administracions.

II Dia dels Arbres i els
Àrids a Catalunya
Cinc-cents escolars participen en
les visites i plantades organitzades
a nou explotacions catalanes

Restauració usant
fangs de depuradora

Representants del Gremi d’Àrids amb el conseller Antoni Castells, el 27 de març, a la seu d’Economia i Finances
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Agenda

Missió empresarial a Noruega
Del 13 al 17 de maig del 2009
Bergen (Noruega)
www.gremiarids.com

Assemblea General de la UEPG
Unió Europea de Productors d’Àrids
18 i 19 de maig del 2009
Oslo (Noruega)
www.uepg.eu

Assemblea General d’ANEFA
Associació Nacional d’Empreses Fabricants
d’Àrids
21 de maig
Madrid (Espanya)
www.aridos.org

Assemblea General de l’AGA
Associació Gallega d’Àrids
7 de juny del 2009
Santiago de Compostel·la
www.aridos-galicia.com

Assemblea General del Gremi d’Àrids de
Catalunya
18 de juny del 2009
Edifici La Pedrera (Barcelona)
www.gremiarids.com

Fragblast 9
IX Simposi Internacional sobre fragmentació
de roques per voladura
Del 13 al 17 de setembre del 2009
Granada (Espanya)
www.fragblast.com

II Congrés Nacional d’Àrids
De l’1 al 3 d’octubre del 2009
València (Espanya)
www.congresoaridos.com

Bauma 2010
Del 19 al 25 d’abril del 2010
Munic (Alemanya)
www.bauma.de

I Congrés Nacional de Minerals Industrials
Del 25 al 28 de maig del 2010
Saragossa (Espanya)
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EDITORIAL

E
n el moment actual, les petites i mitjanes em-
preses proveïdores de materials de la cons-
trucció es troben davant d’una situació difícil.
Per un costat, la demanda de materials ha dis-
minuït com a conseqüència de la crisi. Per l’al-

tre, fins i tot quan es tenen comandes, la mitjana de
pagament del sector és de 217 dies un cop subminis-
trat el material. Tant des del
Gremi d’Àrids com des de la
Federació d’Indústries de la
Construcció (FECOCAT) ja fa
anys que es denuncia l’allarga-
ment dels terminis de paga-
ment, motivada per la transpo-
sició que va fer l’Estat espanyol
de la Directiva europea sobre
morositat.

A diferència de la Directiva
europea, la Llei 3/2004 de 29
de desembre permet els paga-
ments més enllà dels 60 dies
que fixa la UE quan hi hagi
“pacte entre les parts”. Fins
ara, les empreses proveïdores
tenien dues maneres de salvar
aquesta situació. La primera,
era contractant una assegura-
dora de crèdit, que et garantia
que acabaries cobrant allò sub-
ministrat. La segona, era des-
canviant els pagarés dels clients
en els bancs i caixes, de forma
que les empreses proveïdores
podien continuant pagant les
seves despeses (el que habitualment es coneix com
“descomptar paper”). En canvi, ara les asseguradores
no donen classificació a les grans constructores adjudi-
catàries, un fet que afavoreix la morositat i dificulta el
mercat lliure. A això cal afegir que, arran de la crisi fi-
nancera, les entitats bancàries ja no accepten els pa-
garés ni donen crèdits a les empreses. Tot plegat fa que
la situació actual tingui molt de risc, especialment per a
les Pimes, que no poden fer front a l’allargament dels
terminis de pagament. Des del sector, es creu que el
Govern hauria de garantir que els pagaments dels seus

adjudicataris fossin com a màxim en 60 dies, per tal de
donar seguretat al sistema i per garantir que les obres
s’executin en els terminis previstos. Les administracions
públiques estan obligades per llei a pagar en 60 dies i,
per tant, també podrien obligar en les pliques a què els
seus adjudicataris també ho fessin.

La perspectiva del sector extractiu és que per incen-
tivar l’economia és fonamental que s’incrementi la lici-
tació i l’execució d’obra pública. En aquest sentit, s’ha
detectat un esforç de la Generalitat per licitar obra pú-
blica i nous equipaments, amb un increment d’un 7%.
Tot i així, aquestes accions no estan donant tots els re-
sultats esperats, ja que hi ha algunes obres que no
s’executen degut als problemes de finançament i a la

falta de crèdits. A més, a dife-
rència de la Generalitat, el Mi-
nisteri de Foment ha disminuït
en un 20% la licitació d’obra
pública, segons dades de la
Cambra de Contractistes.

En un moment com l’actual
creiem que és necessari que es
doni suport a les petites i mit-
janes empreses per superar la
crisi. Una de les mesures que
s’hauria d’adoptar és afavorir
els crèdits a aquestes empreses
perquè puguin continuar tre-
ballant i, alhora, evitar que els
terminis de pagament s’allar-
guin més enllà dels 60 dies.
Les administracions públiques
haurien d’incrementar la licita-

ció i execució de les obres previstes, tot afavorint l’ac-
cés de les pimes a aquestes obres, bé de forma directa,
bé a través d’una UTE amb una companyia més gran.
Estem en un moment delicat, però cal que el Govern
prengui les mesures necessàries per minimitzar els efec-
tes de la crisi, tot recolzant a les pimes, que són la base
del nostre teixit empresarial i de la nostra economia.

Jaume Puig i Canal
Gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya

El problema de la morositat 
i les dificultats de finançament

‘‘Tant des del Gremi com
des de la FECOCAT ja fa
anys que es denuncia
l’allargament dels terminis
de pagament, com a 
conseqüència de la trans-
posició que va fer l’estat
espanyol de la directiva
europea sobre morositat’’
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El sector s’aferra a l’obra
pública per superar la crisi
La demanda d’àrids acumula una caiguda del  40% a Catalunya en el primer trimestre del 2009 i se situa en
xifres de producció de fa una dècada. El Gremi es va reunir al març amb el conseller d’Economia i Finances i
al juny compareixerà al Parlament per demanar a la Generalitat que acceleri la inversió en obra pública.

L
a caiguda del consum d’àrids tant a Catalunya
com a la resta de l’Estat és ja un fet consumat.
El sector va tancar l’any 2008 amb una produc-
ció per sobre dels 44 milions de tones. Un volum
que se situa en nivells de producció de finals del

1999 i que suposa un descens interanual del 32’9% al
conjunt del territori català. Les dades dupliquen les previ-
sions baixistes anunciades per l’ITEC en el darrer Consell
Assessor d’Àrids.

Les perspectives per al 2009 segueixen la tònica ne-
gativa. El descens durant el primer trimestre d’aquest
any ha estat de més del 40%, vuit punts superior a la
caiguda mitjana registrada el 2008.

En mans de l’administració
La brusca caiguda del consum no es pot explicar per

la parada del sector de la vivenda. La producció d’àrids
al nostre país va tocar sostre l’estiu del 2007 –un any
abans que comencés la crisi financera–. Alhora, la cons-

PERSPECTIVES PER AL 2009

ACTUALITAT

trucció privada només representa una tercera part del
nostre mercat. El problema i la solució resideixen, doncs,
en l’obra pública. Una licitació per part de les adminis-
tracions que, malgrat estar pressupostada, en molts ca-
sos no s’està executant al ritme esperat.
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La lentitud amb què s’està 
executant l’obra pública ja 
pressupostada dificulta la
remuntada de la producció

Representants del Gremi i de sectors vinculats a la construc-
ció es van reunir amb el conseller d’Economia i Finances

ACTUALITAT

La Cambra de Contractistes
adverteix que la contractació
d’obra pública a Catalunya
ha disminuït un 13,2%

Un 70% dels àrids que cada any produeixen les ac-
tivitats extractives catalanes és destina a infraestructures
públiques; mentre que només un 30% s’utilitza per a la
construcció d’habitatges. Aquest pes específic de l’obra
pública en la demanda d’àrids fa especialment rellevant
la relació del sector amb les diferents administracions lo-
cals, autonòmica i estatal. 

Escassetat de projectes
Les previsions de l’ITEC per al 2009 assenyalen que

els visats per a construcció residencial baixaran un 40%,
mentre que els d’obra no residencial ho faran un 15%.
Tanmateix, la fundació catalana preveu un increment
d’un 18% en la licitació d’obra pública. Un impuls que
hauria de permetre tancar l’exercici amb una baixada de
la demanda d’àrids de només el 8% respecte del 2008.

No obstant, estudis d’altres entitats en relació amb
l’evolució de la construcció assenyalen una tendència
diferent. Així, la Cambra Oficial de Contractistes d’Obres
de Catalunya denuncia que la política anticíclica anunci-
ada pel Govern espanyol no s’està duent a terme, i as-
senyala que la manca de projectes fa impossible contrac-
tar obra nova, malgrat els pactes que es van fer per
complir la disposició addicional 3a de l’Estatut.

Segons dades de la Cambra de Contractistes, la lici-
tació d’obra pública a Catalunya va disminuir l’any pas-
sat un 13,2% en termes nominals (un 20% si des-
comptem l’augment dels costos). El principal focus
d’aquesta caiguda de la contractació es troba en l’activi-

tat de l’Administració Central, que va reduir les licita-
cions un 37,2%. En l’àmbit municipal la reducció no es
va deixar notar amb tanta força: les corporacions locals
van licitar un 4,5% menys d’obra pública en 2008. En
aquest context destaca el paper de la Generalitat de
Catalunya, l’única que ha augmentat la licitació en un
7,5%. Tanmateix, és un increment només en termes
nominals. En termes reals, l’administració autonòmica
registra una disminució del 0,9%.

Trobades d’alt nivell
Encapçalant la resposta del sector, representants del

Gremi d’Àrids de Catalunya es van reunir el passat 27 de
març amb el conseller d’Economia i Finances, Antoni
Castells, en una trobada d’alt nivell que va servir per de-
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Agustí Maure, director d’Energia i Mines, i Carmina Llumà,
secretària general de PTOP, durant el darrer plenari del Consell d’Àrids

manar a la Generalitat que acceleri la inversió en in-
fraestructures com a mesura per superar la crisi que viu
el sector. Dies abans, el Gremi s’havia sumat a la mani-
festació “d’americana i corbata” que van protagonitzar
un miler d’empresaris de pimes davant la porta del Con-
grés, on es va presentar un paquet de propostes per
afrontar la manca de liquiditat. Entre elles, aplicar la di-
rectiva europea que limita la morositat i agilitar la con-
cessió dels crèdits previstos als fons d’ajuda de l’Estat.

A través de la Federación de Àridos (FdA) el sector va
comparèixer també a la seu del Senat per exposar –a
través del president de l’FdA, Javier Andrada– els princi-
pals problemes a nivell estatal i formular propostes per
resoldre’ls. En la mateixa línia, al juny el Gremi d’Àrids té
previst comparèixer al Parlament de Catalunya. •

Després de la crisi post Jocs Olímpics,
entre 1992 i 1993, el sector va trigar
dos anys i mig a recuperar els
anteriors nivells de consum

Creix el número d’autoritzacions

Durant el primer semestre del 2008, l’Administra-
ció va autoritzar 40 noves explotacions, cosa que
va suposar l’aportació d’un total de 28.231.786 m3

de reserves. Es confirma, així, la tendència a
desbloquejar expedients d’obertures i ampliacions
d’activitats extractives. El darrer any s’ha passat de
tramitar una mitjana d’1,2 expedients a la setmana
a tramitar-ne 1,6 (segons dades de l’ITEC). Des del
2005 i fins a juliol del 2008 es van autoritzar 161
explotacions a tota Catalunya. Tanmateix, cal
estudiar la localització d’aquests permisos en
relació amb la seva proximitat als punts de consum.

El precedent

La caiguda de la producció des de principis del
2008 duplica la que es va registrar en la darrera
crisi. Entre 1992 i 1993, el consum d’àrids va
caure gairebé un 20%, mentre que l’acumulat
en el primer trimestre d’enguany ja sobrepassa
el 40%. En aquella ocasió, després de
l’anomenada crisi post Jocs Olímpics, el sector
va trigar prop de dos anys i mig a recuperar els
anteriors nivells de consum.
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València prepara el II
Congrés Nacional d’Àrids
El Palau de Congressos de València acollirà de l’1 al 3 d’octubre la segona edició de la cita més impor-
tant del sector extractiu estatal, sota el lema Els àrids: una matèria primera estratègica. El Congrés és
una iniciativa de les associacions integrades a la Federación de Áridos, a la qual pertany el Gremi.

CNA 2009

ACTUALITAT

El Gremi d’Àrids de Catalunya ha signat un conveni
de col·laboració amb Mútua Intercomarcal i Pre-
vint. L’acord inclou actuacions formatives i infor-

matives en Prevenció de Riscos Laborals, matèria en què
Prevint assessorarà al Gremi, i estableix les bases de co-
operació entre ambdues entitats per divulgar les accions

E
l II Congrés Nacional d’Àrids vol esdevenir un
fòrum de la màxima actualitat que serveixi per
traçar les línies mestres del futur del sector. Per
aconseguir-ho, l’FdA ha organitzat una nodri-
da agenda que combina ponències i sessions

tècniques d’alt nivell, amb visites, taules rodones i tro-
bades institucionals com la reunió de la FIPA o la del
Fòrum de Gestió Ambiental i Pimes d’Àrids.

Experiències pràctiques sobre investigació, innovació
o formació centraran l’interès d’una trobada que vol

donar respostes i instruments per afrontar els reptes
que encara la indústria dels àrids, com l’actual conjun-
tura econòmica, la sostenibilitat o el marc normatiu.

Esperit integrador
El Congrés abordarà tots els àmbits d’activitat de la

indústria dels àrids a partir de sis blocs temàtics: Aplica-
cions i qualitat dels àrids; Explotacions; Accés als recur-
sos i medi ambient; Seguretat i salut en el treball; Ges-
tió econòmica i Relacions amb l’entorn social. Alhora,
comptarà amb una zona d’expositors on mig centenar
d’empreses i institucions podran difondre les seves tec-
nologies i serveis. El Comitè d’Honor del congrés estarà
presidit pel Príncep d’Astúries, Don Felipe de Borbón.

València agafa el relleu a Saragossa després de l’exi-
tosa experiència del primer Congrés celebrat el 2006, el
qual va comptar amb prop de 800 professionals, 43 ex-
positors i més de 130 ponències i comunicacions. •

www.congresoaridos.com
Al web del II Congrés Nacional
d’Àrids trobareu tota la
informació actualitzada i us
podreu inscriure en línia.

El Palau de Congressos de València serà la seu de la major
trobada del sector extractiu estatal

Pas endavant del sector extractiu
català en la Prevenció de Riscos 

que cadascuna duu a terme en l’àmbit de les seves
competències. El president del Gremi d’Àrids, Joaquim
Roca, i el director general de Mútua Intercomarcal,
Miquel Blanch, van rubricar el conveni el passat 2 de
desembre, acompanyats pel gerent del Gremi, Jaume
Puig, i el de Prevint, Antoni Torres. •
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que passa la indústria extractiva a rel de la crisi de la
construcció, que ha portat descensos significatius en els
volums de producció i de consum d’àrids.

Els representants de l’Associació van convenir en de-
manar que l’acció de les administracions públiques
prengui el relleu de la iniciativa privada en la licitació de
nova obra. Aquest va ser també el primer compromís
adquirit per Miquel Romà en ser escollit nou president,
càrrec en el que relleva a Sebastià Espinet (Sorigué SA).
A banda d’aprovar els comptes i pressupostos, l’assem-
blea va centrar la seva atenció en dos temes d’actualitat
per al sector: la gestió dels recursos laborals i el com-
promís amb el desenvolupament sostenible. •
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Miquel Romà, nou 
vicepresident del Gremi
El representant d’Àrids Romà va ser elegit nou president de l’Associació de Fabricants d’Àrids i
Formigons de Lleida per als propers dos anys, en el decurs de l’assemblea celebrada a la seu de la COELL
el 26 de febrer. L’elecció comporta el nomenament com a nou vicepresident del Gremi d’Àrids. 

L
a necessitat de donar un nou impuls a l’activitat
empresarial va centrar les anàlisis i els debats de
l’assemblea anual de l’Associació de Fabricants
d’Àrids i Formigons de Lleida. Amb una gran
participació –més del 70% de les 34 empreses

afiliades– la sessió va posar de manifest les dificultats

L’Associació de Fabricants d’Àrids
i Formigons de Lleida va centrar
l’assemblea en l’obra pública, la
gestió dels recursos laborals i el
desenvolupament sostenible

RELLEU A LLEIDA

ACTUALITAT

El conseller de Medi Ambient
i Habitatge, Francesc Baltasar,
va ser el convidat d’honor a
l’assemblea 2008 del Gremi,
celebrada a la Llotja de Mar

Miquel Romà (esquerra) amb el president del Gremi,
Joaquim Roca, i el seu predecessor a Lleida, Sebastià Espinet

La Pedrera acollirà al juny 
l’Assemblea General del Gremi

El proper 18 de juny, l’edifici modernista del passeig
de Gràcia de Barcelona serà la seu de la reunió anu-
al del Gremi d’Àrids de Catalunya. La cita, per a la

qual es preveu l’assistència de prop de 150 afiliats,
començarà l’ordre del dia a les 11:30 del matí i con-
clourà amb un dinar al restaurant Principal. Enguany, el
Gremi ha convidat el president de la Generalitat, José
Montilla, a presidir l’acte, així com a diversos alts repre-
sentants del Departament d’Economia i Finances.
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ACTUALITAT

Girona i Tarragona estudien
mesures per superar la crisi
A mitjans de febrer, els gremis provincials de productors d’àrids de Girona i de Tarragona van celebrar
les seves respectives assemblees anuals. Ambdues trobades van tenir com a eix la recerca de fòrmules
per estimular la demanda, fer front a la manca de liquiditat i accedir a noves oportunitats de negoci.

ASSEMBLEES PROVINCIALS

L
’assemblea del Gremi d’Àrids de Girona va reu-
nir a 21 de les 34 empreses associades en la
sessió celebrada el 20 de febrer a la Cambra de
Comerç. Durant l’assemblea, el president del
Gremi d’Àrids de Catalunya, Joaquim Roca, va

pronosticar que la crisis “serà un llarg camí durant el
que caldrà multiplicar els esforços”. Roca va fer palès
l’esforç que està realitzant el Gremi per estimular la de-
manda i per fer arribar propostes a l’Administració, i va
agrair la implicació de cambres i gremis provincials a
l’hora de treballar per aquests objectius. El president va
apuntar algunes receptes per encarar la crisi: “Les emp-
reses hem de créixer en dimensió, [...] cal que ens agru-
pem i fem coses juntes. Hem de pensar en nous pro-
ductes de més valor afegit, en sortir a fora i en diversi-
ficar riscos i oportunitats”. Recentment, s’ha aconseguit
un paquet governamental de 495.000 euros per ajudar
al sector constructiu a desenvolupar aquests aspectes.

Trobada empresarial
Sota el títol “La situació del sector dels àrids i l’im-

puls a l’obra pública”, el Gremi d’Àrids de Tarragona va
celebrar el 24 de febrer una trobada empresarial a la
Cambra de Comerç tarragonina. Per mitjà de la ponèn-
cia del gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya, Jaume
Puig, l’encontre va abordar els motius que llastren ac-
tualment la construcció de nova obra pública, com la
manca de liquiditat o l’augment dels avals requerits. •

El Govern destinarà 495.000
euros per ajudar al sector de la
construcció a desenvolupar nous 
productes de més valor afegit i
explorar mercats exteriors

Les assemblees dels Gremis de Girona i Tarragona van coincidir que el sector ha d’anar unit per fer front a la crisi

Sis pedreres de Catalunya opten als premis de Mineria sostenible
Un total de 18 explotacions d’àrids d’arreu d’Espanya concorren en la VII edició dels Premis
Nacionals de Desenvolupament Sostenible en Pedreres i Graveres, que organitza cada dos anys la
Federación de Àridos. Entre les candidates hi ha enguany sis explotacions catalanes: Las Cubetas
(Aricemex), Haymsa (Lafarge), La Closa (Arenes Bellpuig), Gar-1 (Àrids Garcia), La Falconera
(Promsa) i Meandre Vell (Àrids Curanta), aquesta última per partida doble. Cinc de les empreses
opten a premis en les categories de Medi Ambient i unes altres dues en les d’Aspectes socials.
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Mig miler d’estudiants viuen la
integració de les pedreres a la natura

Nou pedreres i graveres catalanes van obrir les seves portes durant els mesos d’abril i maig per celebrar el
II Dia dels Arbres i els Àrids. Cinc-cents alumnes de primària i secundària van prendre part en classes pràc-
tiques sobre l’obtenció i l’ús dels àrids i van contribuir en els treballs de restauració i de protecció de la
biodiversitat amb una gran plantada d’arbres.

C
onèixer com s’obté el material de construc-
ció més utilitzat del món, els àrids, i col-
laborar en la restauració de pedreres. Això
van fer el mig miler d’escolars que van par-
ticipar a l’abril i al maig en la segona edició

del Dia dels Arbres i els Àrids. Una iniciativa promoguda
per les activitats extractives que vol conscienciar els joves
sobre els beneficis de la protecció de la biodiversitat i ex-
plicar els processos de restauració del medi natural.

Durant les jornades de portes obertes, els alumnes
d’entre 9 i 18 anys procedents de nou escoles catalanes
van visitar les instal·lacions d’extracció i de tractament
d’àrids, on a través d’una classe pràctica a l’aire lliure
van aprendre els usos d’aquesta matèria primera. Al fi-
nal de la jornada, els estudiants van contribuir en els

II DIA DELS ARBRES I ELS ÀRIDS

ACTUALITAT

projectes de recuperació d’espais naturals que habitual-
ment desenvolupen les pedreres, plantant cadascun
d’ells un arbre en una de les zones ja explotades que
estan en restauració.

Pendents del cel
El II Dia dels Arbres i els Àrids és una iniciativa del

Gremi d’Àrids de Catalunya i de la resta d’associacions
d’empreses fabricants d’àrids de l’Estat (ANEFA, ARIVAL
i AGA), agrupades a la Federación de Áridos. La jorna-
da es va celebrar conjuntament a tota Espanya el pas-
sat dia 1 d’abril. Tanmateix, la situació meteorològica i
el fet que és una activitat a l’aire lliure van obligar a
ajornar l’esdeveniment a la majoria de pedreres cata-
lanes fins al 15 d’abril. •

Alumnes del CEIP Esteve Barrachina planten arbres en una zona en restauració de La Falconera (Promsa), el passat 15 d’abril
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La jornada va combinar el lleure
amb l’ensenyament per
conscienciar els escolars sobre els
beneficis de la protecció del medi
natural i de la biodiversitat

ACTUALITAT

Catalunya celebra el II Dia dels
Arbres i els Àrids amb jornades
de portes obertes a nou pedreres
del país i amb una gran
plantada d’arbres

Un compromís amb la natura

El Dia dels Arbres i els Àrids forma part de l’acord Countdown 2010 - Save Biodiversity, pel
qual el sector europeu dels àrids es compromet a promoure activament la

protecció de la biodiversitat a les seves explotacions. Un compromís pel qual
el sector dels àrids ha restaurat els darrers anys prop de 3.000 hectàrees de

terreny a Catalunya, convertint antigues explotacions en boscos i
muntanya verda.
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Visita a les pedreres 
granítiques de Noruega

D
el 13 al 17 de maig, el Gremi d’Àrids de
Catalunya organitza una missió empresari-
al per conèixer els sistemes tècnics d’explo-
tació i les logístiques de càrrega de vaixells
de les pedreres ubicades als fiords de No-

ruega. El grup realitzarà visites tècniques a les pedreres
granítiques d’Oster Pukk og Sands, a la població d´Eike-
fet, i de Norstone askøy, amb una capacitat de càrrega
diària de vaixells de 30.000 tones.

El viatge té el suport tècnic de l’associació noruega
d’àrids Norsk Bergindustr i financer d’ACCIÓ 10. El des-
plaçament preveu també un creuer pels fiords, visites als

MISSIÓ EMPRESARIAL

INTERNACIONAL

La Federació Iberoamericana de
Productors d’Àrids (FIPA)
El Gremi –a través de l’FdA– forma part de
la FIPA. Una federació que compta amb
representants d’Espanya, Portugal i de 13
països del centre i sud d’Amèrica. La FIPA
promou els interessos comuns del sector
dels àrids i de les empreses representades.
Actualment, César Luaces és el director de
la FIPA i Jaume Puig n’és el seu tresorer.

Ruta americana

Seminaris, consells,
taules tècniques i
mig centenar de

sessions formatives so-
bre els més variats àm-
bits de l’activitat extrac-
tiva a càrrec de prime-
res autoritats mundials.
Amb aquest aparador
se celebrà del 9 al 12 de
març la convenció anu-
al de la National Stone,
Sand and Gravel Associ-
ation (NSSGA), l’associa-
ció de fabricants d’àrids d’Estats Units. Durant els qua-
tre dies, representants del Gremi d’Àrids de Catalunya i
de la Federación de Áridos van participar en el que és el
major congrés del sector extractiu a nivell global.

V Simposi de l’Aliança Atlàntica
Mesos abans, al setembre, el Gremi i l’FdA ja havien

pres part activa en el cinquè Atlantic Alliance Sympo-
sium, celebrat a Virgínia (Estats Units). Es tracta d’unes
conferències anuals destinades a compartir experiències
sobre seguretat i salut entre les associacions d’activitats
extractives dels Estats Units i d’Europa. •

Joy Wilson, presidenta de
l’NSSGA, durant el V Atlantic
Alliance Symposium

El Gremi al I Congrés
d’Àrids d’Argentina
La ciutat de Mar del Plata va acollir del 5 al 7 de no-
vembre la primera conferència estatal organitzada
per les activitats extractives d’Argentina. La cita va
comptar, entre altres ponents de prestigi, amb
Jaume Puig, gerent del Gremi d’Àrids, i César Lu-
aces, director de l’FdA. Puig va presentar al Congrés
el model del Consell Assessor d’Àrids com a fórmula
de negociació entre Govern i sector; mentre que Lu-
aces va abordar les actuacions que poden ajudar a
millorar la imatge de la indústria extractiva. •

paratges naturals a l’entorn de Bergen i a diferents
pobles i ciutats de la zona, així com un programa d’a-
companyants complementari a les visites tècniques. •
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INTERNACIONAL

La UE promourà l’accés
als recursos miners

E
n l’actualitat, el 70% de la indústria europea
depèn de substàncies extretes del subsòl”. Re-
collint frases com aquesta, el nou Dictamen del
CESE insta els estats membres a legislar mit-
jançant la millora del marc jurídic i del sistema

de concessió de llicències, a intercanviar millors pràcti-
ques en les polítiques de planificació i a eliminar l’excés
de càrregues administratives en l’expedició de permisos.
Totes elles, revindicacions històriques del sector extractiu
català. A més, el document reclama als països de la Unió
que facilitin les activitats d’exploració, que promocionin
el desenvolupament sostenible en l’ampliació dels jaci-
ments extractius i que protegeixin els jaciments minerals.

El nou dictamen del CESE també posa especial èm-
fasi en la necessitat de fer més compatibles l’extracció i
la protecció del medi ambient. En aquesta línia, el Co-
mitè proposa ampliar i fomentar el sistema de millors
pràctiques basades en el programa de la Unió Europea
per a la conservació de la biodiversitat Natura 2000.
Aquesta aposta ecològica passa, segons el CESE, per la
millora de l’accés als recursos miners i per la defensa del
principi de proximitat en els processos de transport, fet
que permetria reduir alhora els costos derivats i les
emissions contaminants.

Estratègia integrada
El nou dictamen complementa la comunicació que

la Comissió Europea va aprovar a finals de l’any passat,
titulada Iniciativa sobre matèries primeres. Cobrint les
nostres necessitats crítiques per al creixement i la feina
a Europa. Un document presentat pel comissari d’Em-
presa i Indústria, Günter Verheugen, en el darrer Fòrum
de Minerals organitzat per la UEPG a Brussel·les. La co-
municació, elaborada per la Comissió Europea a petició
dels sectors extractius europeus (amb un paper destacat
dels productors d’àrids), posa de manifest la importàn-
cia estratègica del subministrament de matèries prime-
res materials i assenta les bases de la política de la UE
per promoure l’accés als recursos miners.

Èxit sense precedents per al sector
Per assolir els objectius europeus en matèria de re-

cursos miners, s’establiran una sèrie de directrius per als
estats membres de la UE que s’aniran dissenyant i im-
plementant durant els propers anys. Tant el dictamen
del CESE com la comunicació de la Comissió Europea
representen un èxit per al nostre sector, doncs reconei-
xen el paper dels àrids com a generadors de riquesa i
com a sector necessari per aconseguir els objectius eco-
nòmics, socials i mediambientals d’Europa. Alhora, per-
metran, a mig termini, millorar la situació d’inseguretat
jurídica en què sovint es troba el sector extractiu. •

COMPROMÍS EUROPEU

G. Verheugen: “La disponibilitat
de matèries primeres minerals i
l’accés als recursos són crucials
per al creixement adequat de
l’economia de la Unió Europea”

El Comitè Econòmic i Social Europeu (CESE) ha aprovat per amplia majoria el Dictamen sobre La mineria no
energètica a Europa. El document oficial, publicat el passat 3 de febrer, desenvolupa i recolza els planteja-
ments que el sector dels àrids defensa actualment davant de les administracions.

Günter Verheugen, vicepresident de la Comissió Europea
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Nova normativa minera
en matèria de formació

E
ntre les instruccions destaquen la ITC 02.1.02
(de 13 de maig), sobre formació preventiva
per a l’execució del lloc de treball; la ET 2000-
1-08 (de 19 de juny), sobre formació específi-
ca per als operadors de maquinària de trans-

port, camions i bolquets, en activitats extractives a l’ex-
terior; i la ET 2001-1-08 (de 7 de juliol), sobre formació
d’operadors de maquinària d’engegada/càrrega/vials,
pala carregadora i excavadora hidràulica de cadenes.

Cicle formatiu a Lleida
El sector extractiu català ha estat sempre molt compro-
mès amb la formació dels seus treballadors. Entre les
iniciatives que s’han posat en marxa destaca la creació

APOSTANT PER LES PERSONES

COMITÈ TÈCNIC

Enguany han entrat en vigor les noves Instruccions
Tècniques Mineres (ITC) i Especificacions Tècniques
(ET) sobre formació dels treballadors del sector ex-
tractiu. La normativa desenvolupada pel Ministeri
d’Indústria s’aplica des de l’1 de gener i es concre-
tarà en activitats formatives al llarg d’aquest any.

El comitè compleix un any impulsant la participació

Des de mitjans 2008, el Comitè Tècnic del Gremi d’Àrids estudia els aspectes mediambientals,
tècnics i legislatius que afecten el sector extractiu. Es reuneix un cop al mes i la participació està
oberta a totes les empreses del Gremi que hi vulguin col·laborar. Actualment, el comitè està
avaluant temes molt diversos, com la EHE, les noves ITC mineres sobre formació de treballadors o
la futura Llei de Prevenció i Control Ambiental de les Activitats (que reforma l’antiga LIIAA).

d’un cicle sobre Operació i manteniment de maquinària
de la construcció a l’IES Mollerussa (Lleida). Des de ge-
ner, el curs, que enguany forma la tercera promoció de
tècnics, s’imparteix a partir d’un conveni de col·labora-
ció amb el Gremi. El cicle ha tingut gran acceptació en-
tre el món empresarial i un èxit d’alumnes, i ja s’estu-
dia estendre l’experiència a altres llocs del territori. •

La EHE-08, la nova Instrucció de Formigó Estructural,
dedica el seu article 28 als àrids. La Federación de
Áridos (FdA) va participar activament en la redacció

d’aquest article, fet que ha afavorit una normativa més
senzilla i coherent per als fabricants d’àrids.___________

La Instrucció de Formigó Estructural

L’IES Mollerussa imparteix un cicle formatiu sobre maqui-
nària de la construcció en conveni amb el Gremi d’Àrids

Entre les novetats que afecten al sector destaquen:
• L’homogeneïtzació amb al norma UNE-EN 12620
• La incorporació dels assajos europeus
• Supressió definitiva d’assaigs antics o divergents
• La integració amb el marcatge CE dels àrids •
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MEDI AMBIENT

Ús de fangs de depuradora com a
adobs en la restauració de pedreres

L
a restauració de les activitats extractives deman-
da la creació de substrats fèrtils que permetin
un creixement adequat de la vegetació. Els
fangs de depuradora, convenientment dosificats
i ben incorporats, poden ser útils per adobar

aquests substrats ja que aporten nitrogen i fòsfor, mi-
lloren la retenció d’humitat, estimulen l’activitat micro-
biana i contribueixen a incrementar la matèria orgànica
del sòl. A més, s’ha comprovat el seu efecte positiu per
controlar l’erosió i per evitar la formació de crostes. A
Catalunya s’han fet experiències i aplicacions contro-
lades en més de seixanta activitats extractives obtenint
resultats satisfactoris.

A nivell econòmic, la utilització d’aquests biosòlids
permet reduir les despeses vinculades a la restauració,
donat que, si bé inicialment haurem de comptar el cost
que implica l’anàlisi de les terres i el de fer la barreja
dels fangs amb les terres, pot suposar un estalvi en la
compra d’adobs orgànics o minerals, en les tasques de
sembra, en la despesa en regs de suport i en el control
de l’erosió, entre altres.

Gestors de fangs
Igual que en les aplicacions agràries, la utilització

d’aquest producte de forma normalitzada en la restau-
ració d’activitats extractives requereix d’un sistema de
control per part de l’Administració. El procediment ad-
ministratiu a seguir i la documentació a tramitar estan
detallades al web del Departament de Medi Ambient i
Habitatge (DMAH), dins l’apartat de Medi Natural.

CREAF - UAB

Preparació de mescles de terra i fang

A Catalunya s’han fet 
aplicacions obtenint resultats
satisfactoris  en més de seixanta
activitats extractives 

Manual de restauració

A fi que serveixi com a instrument per
assessorar als tècnics de les activitats
extractives i als gestors de fangs en l’ús
d’aquests adobs en restauració, el Centre
de Recerca Ecològica i Aplicacions
Forestals (CREAF) ha fet una nova edició
del seu Manual de restauració d’activitats
extractives amb fangs de depuradora. El
document, que serà publicat properament
i estarà disponible al web del DMAH,
recull els aspectes tècnics i administratius a
tenir en compte en la utilització de fangs.
CREAF també treballa en l’assessorament,
gestió i control de les aplicacions de fangs
en contacte amb els facultatius i tècnics de
les activitats extractives, amb la voluntat
de millorar el resultat de les restauracions.

Tot i que les activitats extractives poden sol·licitar di-
rectament l’aplicació de fangs, els gestors de fangs per
a aplicacions agrícoles també es poden encarregar de
les aplicacions en restauració, assumint la gestió admi-
nistrativa i els costos d’anàlisi de les terres a esmenar
amb els fangs i del transport dels fangs des de la depu-
radora de procedència fins a l’activitat extractiva. Així,
els gestors actuen com a intermediaris entre les activitats
extractives, l’administració i les depuradores, agilitzant el
procés i assumint un cost que, sense la participació dels
gestors, hauria d’assumir en part l’activitat extractiva. Al
web de l’Agència de Residus de Catalunya es pot trobar
un llistat de gestors de fangs consultant les instal·lacions
per a la gestió de residus industrials: www.arc-cat.net/
ca/aplicatius/industrials/cgr_consulta_industrial.asp. •
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La regulació de l’activitat
extractiva a Catalunya
En aquest article fem un breu esquema de les fases i tràmits que s’han d’executar i de les autoritzacions
que cal obtenir per aconseguir les llicències administratives que habilitin per dur a terme una activitat
extractiva, des de la perspectiva del Dret Públic català vigent.

L’autorització minera
El primer tram del camí passa per iniciar la tramitació

de la corresponent autorització minera que atorga l’ad-
ministració competent (en el cas de la Generalitat de
Catalunya l’organisme competent és la Direcció General
de Mines). En aquest nivell del procediment és d’apli-
cació la legislació minera, que és la que tradicionalment
s’exigia per explotar els recursos miners i amb la que
més familiaritzat es troba generalment el sector. L’au-
torització minera es regula a la Llei de Mines (Llei
22/1973, de 21 de juliol), i al reglament que la desen-
volupa: el Reglament General de la Mineria, aprovat pel
Reial Decret 2857/1978, de 25 d’agost.

LLICÈNCIES ADMINISTRATIVES

ARTICLE TÈCNIC

L’autorització ambiental
El segon tram de l’itinerari, a encetar una vegada

iniciat el tràmit per obtenir la corresponent autorització
minera, consisteix en tramitar la corresponent auto-
rització ambiental, tot obtenint els informes favorables
de les administracions corresponents i superant el con-
trol ambiental inicial. La norma aplicable en aquest ni-
vell del procediment es la Llei 3/1998, de 27 de febrer,
de la intervenció integral de l’administració ambiental
(LIIAA). És d’especial aplicació a les activitats extractives
el títol segon d’aquesta llei, que regula el règim de
l’autorització ambiental que han d’obtenir les explota-
cions d’àrids.

Per Sergi Chimenos i Àngel Escolano - MIRÓ FRUNS ADVOCATS

Foto: Àrids García
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Mineria: una activitat amb
regulació pròpia

La legislació administrativa que es va
desenvolupar als anys seixanta i setanta va
donar un caràcter especial a la regulació de
l’explotació dels recursos miners –considerats
de domini públic però d’explotació sotmesa a
concessió als particulars–. El dret miner es va
configurar com una subespecialitat del dret
administratiu, i tant els especialistes en
aquesta branca del dret com la jurisprudència
dels tribunals van elaborar un complex marc
doctrinal, prou consolidat avui dia, al voltant
dels drets miners i la seva regulació.
Ni la Constitució de 1978, ni la tasca
legislativa posterior no han alterat la
configuració d’aquests drets des d’una
perspectiva estrictament minera. La Llei de
mines segueix vigent i no sembla que hi hagi
voluntat per modificar-la. El que sí que ha
canviat, fruit de les noves exigències de
l’ordenament, són el conjunt d’habilitacions
legals necessàries per poder iniciar una
explotació minera. Un empresari que avui
vulgui iniciar una explotació d’àrids ha de
recórrer un camí bastant més sinuós i complex
que en 1970. Un camí que, a més, fruit de les
competències de la Generalitat, té a
Catalunya les seves pròpies fases i
particularitats que el diferencien del camí que
han establert les altres comunitats autònomes.
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La Llei d’Urbanisme obliga a
obtenir llicència municipal per a
qualsevol activitat que suposi 
l’alteració o explotació econòmica
del “sòl no urbanitzable”

ARTICLE TÈCNIC

El camí per iniciar una explotació
d’àrids té a Catalunya les seves
pròpies fases i particularitats,
diferents de les d’altres 
comunitats autònomes

La llicència urbanística
Un cop obtinguda l’autorització ambiental se’ns

concedirà finalment l’autorització minera, i passarem al
terreny més propi del dret urbanístic i de l’àmbit local.
La persona interessada en dur a terme l’activitat extrac-
tiva s’ha de confrontar ara amb l’ordenament urbanís-
tic, per tal de tramitar i obtenir una nova habilitació ad-
ministrativa: la llicència urbanística municipal; tenint en
compte que, potser, el Pla d’Ordenació Urbanística Mu-
nicipal obliga a tramitar un Pla Especial d’Extractives
que reguli aquesta activitat en tot o part del municipi.

Com s’estableix al Text Refós de la Llei d’Urbanisme
de Catalunya, per realitzar qualsevol activitat que suposi
l’alteració o explotació econòmica del “sòl no urbanitz-
able” és preceptiu obtenir llicència municipal, sotmesa
als requisits i exigències en la seva tramitació establertes
pels articles 47, 48 i 49 de la mateixa Llei. I una de les
activitats que per la seva natura s’ha de dur necessària-
ment a terme en sòl no urbanitzable, és precisament
l’activitat extractiva i minera, com preveu explícitament
la pròpia Llei d’Urbanisme al seu article 47.6, apartat a).

La tramitació per obtenir la llicència municipal s’ini-
cia amb la presentació d’una sol·licitud a l’ajuntament
corresponent, qui l’aprovarà amb caràcter previ tot tras-
lladant-la a la Comissió Provincial d’Urbanisme. Aquesta
tramitarà un expedient recollint informes de diferents
organismes públics que dictaminen sobre l’adequació al
medi natural i social de l’activitat (exigida per l’article
48.1 de la Llei), i resoldrà si admet o no la sol·licitud. La
Comissió aprova o desestima les peticions d’acord amb
la legislació vigent i amb les recomanacions que els or-
ganismes competents fan als seus informes preceptius.

I endavant
Com estableix l’article 49.3 del Reglament de la Llei

d’Urbanisme, aprovat pel Decret 305/2006, de 18 de
juliol, un cop la Comissió Provincial d’Urbanisme aprova
el projecte, correspon a l’ajuntament atorgar la llicència
urbanística municipal, que és ja l’última habilitació que
cal obtenir per iniciar l’activitat extractiva. 

Amb la conjunció de les tres habilitacions adminis-
tratives (la minera, l’ambiental i la urbanística) la
instal·lació ja es troba legalment autoritzada d’acord
amb els requisits establerts pel legislador català per fun-
cionar i per dur a terme la seva activitat extractiva, tot
complint amb tota la normativa que li és d’aplicació.
Sense oblidar, és clar, que encara aquesta s’ha de sot-
metre a controls ambientals periòdics. •

GA 32-p.16-17  12/5/09  12:41  Página 17



BUTLLETÍ  DEL GREMI /  maig  200918

FOMENTANT L’OBRA PÚBLICA

Durant el darrer trimestre, la licitació d’infraestruc-
tures per part de les diferents administracions ha
estat al centre del debat tant en els mitjans cata-
lans i estatals com en la premsa econòmica.

RECULL DE PREMSA

AVUI 08/05/09

EL ECONOMISTA 25/02/09

LA VANGUARDIA 22/04/09

Les negociacions amb
l’administració s’han
traduït en avals i
paquets d’ajuda dirigits
a incentivar la licitació i
la innovació dins del
sector constructiu
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RECULL DE PREMSA

DIA DELS ARBRES I ELS ÀRIDS

Televisions, diaris, webs, ràdios... la celebració del II
Dia dels Arbres i els Àrids va tenir una àmplia co-
bertura a tota Catalunya. Les activitats celebrades
a nou pedreres del nostre territori van ser registra-
des per més d’una trentena de mitjans de tot tipus.

FENT SENTIR LA NOSTRA VEU

Les demandes del sector dels àrids per superar la
frenada del consum han aparegut reflectides en di-
versos diaris, com és el cas de l’especial realitzat
pels dos principals mitjans de Lleida.

REVISTA DEL VALLÈS 03/04/09

DIARI DE GIRONA 21/04/09

K3 - INFO K 07/05/09
Podeu veure el vídeo a:
www.tv3.cat/videos/1209279/
Que-son-els-arids

TV3 - TELENOTÍCIES 22/04/09
Podeu veure el vídeo a:
www.tv3.cat/videos/1179919/
TN-comarques-Girona-22042009

SEGRE 08/03/09

LA MAÑANA 08/03/09
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“El futur de Catalunya passa per tenir
un teixit empresarial competitiu”

Quina és la seva percepció del
sector extractiu català?
És un sector important i de certa
maduresa que sense dubte s’està
veient afectat de forma indirecta
per la crisi immobiliària. La inter-
nacionalització i les aliances entre
empreses del sector poden ser al-
gunes de les vies de solució.

Com valora la situació de les
pimes catalanes davant l’actu-
al panorama econòmic?
La situació és molt preocupant.
Les pimes han basat el seu model

de finançament en el crèdit bancari, i, ara, la falta de
liquiditat, l’augment del preu del diner i la necessitat
de garanties les estan deixant sense oxigen, cosa que
repercuteix en la pèrdua de llocs de treball i la de-
saparició d’empreses. La dinàmica d’impagats que s’es-
tà produint és d’un efecte incalculable per a les pimes,
ja què en molts casos són
empreses subcontractades
per grans companyies que
tenen períodes de paga-
ment superiors als 120 dies.

Les propostes del Govern
ajudaran a millorar el fi-
nançament de les pimes?
La creació d’un fons de fi-
nançament per donar liquiditat al sistema semblava
una bona idea, però ja hem pogut comprovar la dificul-
tat perquè arribin els crèdits de l’ICO. Ara, caldrà veure
com s’aplica el nou fons que ha de pal·liar el retard en
el pagament per part de les administracions locals. La
pime és el sector empresarial més afectat per la crisi i
cal que el Govern destini recursos tant per finançar in-
versions com per solucionar problemes de circulant.

Antoni Cañete, secretari general de PIMEC

ENTREVISTA

Mil empresaris protestant davant del Congrés. Un
fet tan insòlit farà que el Govern els escolti més?
La convocatòria a Madrid ha estat un fet històric, no
només per la pròpia concentració sinó també per la gran
representació que suposa. PIMEC ha instat el Govern es-
panyol a què canviï urgentment la Llei de morositat, i es-
tà treballant en l’àmbit europeu perquè es compleixi la
normativa que fixa el límit dels pagaments en 60 dies.
Reclamem també una reducció del cost del diner, ja que
la baixada dels interessos per part del Banc Central Eu-
ropeu no només no s’ha traslladat a les empreses, sinó
que, al contrari, ha augmentat el preu del diner. Alhora
demanem que s’ajusti el preu de l’energia i dels carbu-
rants, atès que la baixada del cost no es trasllada amb la
mateixa celeritat que les pujades.

En un altre àmbit, PIMEC ha fet un gran esforç de
negociació en relació a la futura Llei de Prevenció i
Control Ambiental de les Activitats (l’antiga LIIAA).
Quines són les demandes de la patronal catalana?
La LIIAA té conseqüències negatives en la competitivitat
de les empreses, ja que va en contra de la simplificació
administrativa i representa un increment important dels
costos per a la renovació de llicències. L’avantprojecte de
llei no millora ni simplifica de forma substancial aquests
problemes. Per això, des de PIMEC demanem que s’e-
quipari el nivell d’exigència de la llei catalana amb el de

la normativa comunitària, ja
que crea un greuge compara-
tiu a les nostres empreses i
una pèrdua de competitivitat;
que se suprimeixi el concepte
de renovació periòdica de la
llicència i que les taxes mu-
nicipals tinguin un tractament
homogeni a tot el territori.

Entre tant alarmisme, com veu vostè el futur?
Catalunya és un país de pimes, i el seu futur passa per
tenir un teixit empresarial competitiu, capaç de generar
riquesa i llocs de treball de qualitat. Treballant junts en
la mateixa direcció aconseguirem mantenir el lideratge
en un context cada vegada més competitiu. Estic segur
que sent valents i introduint els canvis necessaris sor-
tirem reforçats de la situació que estem vivint. •

Antonio Cañete

PIMEC representa i defensa els interessos i valors
de les petites i mitjanes empreses i dels autònoms
de Catalunya davant les administracions, els agents
socials i la societat en general, contribuint activa-
ment al seu creixement i competitivitat.

“L’actual situació està deixant
sense oxigen a les pimes.
Cal canviar urgentment la Llei
de morositat i fixar el límit
dels pagaments en 60 dies”
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